

### 论文摘要

中国有色金属学报

**ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO**

第19卷 第1期 (总第118期) 2009年1月

 [PDF全文下载]  [全文在线阅读]

文章编号: 1004-0609(2009)01-0195-06

## 含钒石煤的氧化焙烧机理

何东升, 冯其明, 张国范, 欧乐明, 卢毅屏

(中南大学 资源加工与生物工程学院, 长沙 410083)

**摘要:** 采用X射线衍射(XRD)、扫描电镜(SEM)和能谱分析(EDX)等技术对石煤氧化焙烧过程进行研究, 考察焙烧对钒浸出的影响。结果表明: 石煤在氧化焙烧过程中, 有机质和黄铁矿首先被氧化, 含钒伊利石晶体结构在750~850 °C被破坏, V(III)和V(IV)氧化反应达到平衡时, 钒浸出率达到最大值; 当焙烧温度高达1 050 °C时, 物料烧结使钒被包裹, 这是在1 050 °C焙烧后钒浸出率急剧降低的主要原因。

**关键字:** 石煤; 钒; 氧化; 焙烧; 浸出

## Mechanism of oxidizing roasting process of vanadium containing stone coal

**HE Dong-sheng, FENG Qi-ming, ZHANG Guo-fan, OU Le-ming, LU Yi-ping**

(School of Minerals Processing and Bioengineering, Central South University, Changsha 410083, China)

**Abstract:** The oxidizing roasting process of vanadium containing stone coal was investigated by X-ray diffraction (XRD), scanning electron microscopy (SEM) and energy spectrum analysis (EDX), and the effects of roasting conditions on leaching rate of vanadium were studied. The results show that in the roasting process, the organic matter and pyrite are oxidized firstly. When the roasting temperature is in the range of 750–850 °C, the crystal structure of illite containing vanadium is gradually destroyed, the oxidation reaction of V(III) and V(IV) reaches a balance, and the leaching rate of vanadium reaches the best. When the roasting temperature reaches 1 050 °C, the vanadium is enwrapped by sintered matter, which is the main reason making the leaching rate of vanadium decrease quickly.

**Key words:** stone coal; vanadium; oxidation; roasting; leaching

地 址：湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编： 410083

电 话： 0731-8876765, 8877197, 8830410 传真： 0731-8877197

电子邮箱： [f-ysxb@mail.csu.edu.cn](mailto:f-ysxb@mail.csu.edu.cn)